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Nyomtatott és online sajtó 
 

Latorcai Csaba: Duray Miklós a felvidéki magyarság élő lelkiismerete volt 
2024. január 8. – MTI, hirado.hu, Demokrata, Magyar Hírlap, korkep.sk, ma7.sk, Felvidék.ma 

Duray Miklós a felvidéki magyarság élő lelkiismerete volt - jelentette ki Latorcai Csaba, a 

Területfejlesztési Minisztérium parlamenti államtitkára a felvidéki Révkomáromban, ahol 

köszöntőt mondott Duray Miklós emléktáblájának avatásán hétfőn. A 2022 év végén elhunyt 

neves felvidéki magyar politikusnak és közírónak hétfőn a révkomáromi Eötvös utcában állított 

emléktáblát több felvidéki magyar szervezet, a Szövetség a Közös Célokért, a Felvidéki 

Értékőrzők, a Kárpátia Sport Egyesület, és az INTERCAD hajótervező iroda. Az államtitkár 

beszédében kiemelte: nem lehet egyszavas választ adni arra a kérdésre, hogy ki is volt Duray 

Miklós, hiszen egyszerre volt politikus, tanár, író, publicista és geológus. "Ugyanakkor bátran 

kijelenthető: élő lelkiismerete volt a felvidéki magyarságnak" - szögezte le Latorcai Csaba. Az 

államtitkár felidézte Duray Miklós életútját, s rámutatott: Duray diákkorától kezdve aktív 

résztvevője és szervezője volt a felvidéki magyar közéletnek, csatlakozott a Charta 77 aláíróihoz, 

alapítója volt az Együttélés politikai mozgalomnak, a Szövetség a Közös Célokért szervezetnek, 

ő volt a Magyar Állandó Értekezlet alapötletének megfogalmazója, s tőle származott a Magyar 

Igazolványok ötlete is. 

 

Szili Katalin: harminc éve volt a komáromi nagygyűlés 
2024. január 8. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, ma7.sk, PannonRTV, 

korkep.sk, Vajma.info,  

A harminc évvel ezelőtti komáromi nagygyűlés tudatosította, hogy a különböző nemzetiségűek 

közötti békés együttélés és törvényekkel szabályozott viszony a társadalmi béke, a jólét alapja 

- közölte Szili Katalin miniszterelnöki főtanácsadó hétfőn az MTI-vel. Szili Katalin felidézte: a 

komáromi nagygyűlésen a felvidéki magyarság 3500 legitim képviselője 1994. január 8-án az 

önrendelkezés alapelveit fogalmazta meg és kinyilvánította igényét a saját önigazgatásara. 

Közleményében hozzátette: a nagygyűlés állásfoglalása a magyarság politikai és 

önkormányzati jogait, a közigazgatási, területi átszervezés módját, a kívánt alkotmányos 

jogállást foglalta össze. Kiemelte: az állásfoglalás leglényegesebb eleme a közösségi státusz 

követelése volt; annak megfogalmazása, hogy a szlovákiai magyarok magukat nemzeti 

közösségként definiálják. Az állásfoglalás kihangsúlyozta, hogy a magyar közösségnek joga van 

mind az önmeghatározásra, mind az adott államkeretek közötti, belső önrendelkezésre, amely 

megfelel az európai szubszidiaritás elvének. 

 

Szlovákiában márciusban tartják meg az államfőválasztást 
2024. január 8. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, Index.hu, 

Felvidék.ma,  

Március 23-án tartják az államfőválasztás első fordulóját Szlovákiában - jelentette be a 

pozsonyi parlament elnöke, Peter Pellegrini hétfőn. Szlovákiában államfőt közvetlenül az 
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állampolgárok választanak ötéves időszakra. A vonatkozó szabály szerint a választás első 

fordulójában az a jelölt szerezheti meg az államfői posztot, aki megkapja az összes szavazásra 

jogosult választópolgár voksának több mint felét. Amennyiben ez egy jelöltnek sem sikerül, a 

második fordulóba a két legjobb eredménnyel rendelkező jelölt jut. A második fordulóban a 

győzelemhez már elégséges a választáson részt vevő szavazópolgárok többségének voksa. 

Amennyiben második fordulóra is sor kerülne, azt április 6-án tartják meg. A jelenlegi szlovák 

államfő, Zuzana Caputová megbízatási időszaka 2024. június 15-én jár le, Caputová már 

korábban bejelentette: nem indul az idei megmérettetésen. 

 

Tárnok Balázs: Nem a nemzeti kisebbségek éve volt 2023, az idei sem lesz az 
2024. január 9. – Magyar Nemzet 

2023 nem a nemzeti és etnikai kisebbségek éve volt, és várhatóan 2024 sem lesz az. A nemzeti 

kisebbségek már egy ideje politikai értelemben defenzívában vannak; Európában is egyre több 

állam vezeti ki a jogrendjéből a kisebbségek identitásának megőrzését garantáló 

rendelkezéseket. Amíg az 1990-es években számos előrelépés történt ezen a területen, 

napjainkban visszalépésekről tudunk beszámolni. A folyamatot jelentős mértékben 

felgyorsította az éppen átalakuló világrend, illetve az orosz–ukrán háború. Az elmúlt években 

megfigyelhető volt a nemzeti és etnikai kisebbségek helyzetének „biztonságiasítása”, vagyis a 

biztonságpolitikai szempontok megjelenése a kisebbségekről szóló szakmai diskurzusban, 

valamint a nemzeti kisebbségek biztonságpolitikai tényezőként való láttatása politikai 

szereplők által, háttérbe szorítva a kérdés emberi jogi vetületét. 

                  
Folytatja az adománygyűjtését a székelyudvarhelyi károsultak megsegítésére az 

Óbudai Egyetem  
2024. január 8. – MTI, Krónika, maszol.ro 

Az Óbudai Egyetem folytatja adománygyűjtését a székelyudvarhelyi károsultak megsegítésére 

– közölte az oktatási intézmény hétfőn az MTI-vel. Kovács Leventét, az egyetem rektorát idézve 

a közleményben azt írták, hogy a decemberben felajánlott 5 millió forint mellé további kétmillió 

forint gyűlt eddig össze a székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnázium kollégiumában történt 

súlyos baleset áldozatainak, családtagjainak, illetve az épület helyreállítási költségeinek 

támogatására. A gyűjtést tovább folytatják, a pénzügyi segítség pedig kiegészül az egyetem 

oktatóinak és hallgatóinak a helyreállítási munkákban való aktív részvételével. Az 

adományszámlára az egyetem mintegy ötven munkatársa 700 ezer forintot utalt, de érkezett 

felajánlás külsős magánszemélyektől, cégektől és egy alapítványtól további mintegy 1,3 millió 

forint értékben – tájékoztatott a rektor. 
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Kihirdette Iohannis a törvényt: kötelező tisztelni Románia zászlaját, a 

meggyalázásáért súlyos pénzbírság jár  
2024. január 8. – Krónika, maszol.ro 

Kihirdette hétfőn Klaus Iohannis államfő a törvényt, amely szerint tízezer és húszezer lej 

közötti bírsággal sújtható annak az előírásnak a megsértése, amely szerint Románia zászlajára 

csak a törvény által jóváhagyott feliratok és szimbólumok kerülhetnek. Az 1994/75-ös törvény 

huszadik cikkelyét módosító tervezetet decemberben fogadta el a képviselőház döntő 

kamaraként. Az Agerpres által idézett jogszabály leszögezi, hogy az állampolgárok kötelesek 

tisztelni Románia nemzeti zászlaját és himnuszát, és semmilyen módon nem sérthetik meg 

ezeket. A törvény megszegését 10 000 és 20 000 lej közötti bírsággal büntetheti a rendőrség 

vagy a csendőrség. A törvény indoklása szerint a közrend súlyos megsértését és Románia 

zászlajának meggyalázását jelenti, ha a megengedettől eltérő feliratok vagy jelek kerülnek a 

nemzeti színekre. 

 

Tánczos Barna: zöld lobbi hátráltatja a medvevadászat bevezetését 
2024. január 8. – maszol.ro 

Zöld lobbi hátráltatja Tánczos Barna szenátor szerint a medvevadászatról szóló 

törvénytervezetet, melyet a szenátus már novemberben elfogadott, de még a képviselőháznak 

is meg kell szavaznia ahhoz, hogy életbe léphessen. A jogszabályt kidolgozó szenátor abban 

bízik, hogy februárban napirendre kerülhet a képviselőházban a tervezete. A parlament felső 

háza által még ősszel megszavazott jogszabály újra lehetővé tenné a vadászatot: 426 egyedre 

szól a megelőzési és további 55-re a beavatkozási kvóta. „A PSD-ben vita alakult ki arról, hogy 

támogassák-e vagy sem a törvényt. Marcel Ciolacu miniszterelnököt egy zöld párti képviselő 

asszony próbálta meggyőzni a PSD-n belülről, hogy ez nem egy fontos törvénytervezet. De 

bízunk benne, hogy februárig ledolgozzuk a hátrányt” – mondta a Maszol megkeresésére 

Tánczos Barna. 

 

Beton a sáncba: elkezdődtek az állagmegőrzési munkálatok a beomlott 

bentlakásnál 
2024. január 8. – szekelyhon.ro 

Szemmel láthatóan elkezdődtek az állagmegőrzési munkálatok a székelyudvarhelyi Tamási 

Áron Gimnázium beomlott bentlakásánál: első lépésként a kiásott sánc betöméséhez látott 

hozzá a kivitelező. Zörgő Noémi, Székelyudvarhely Polgármesteri Hivatalának szóvivője 

emlékeztetett, intézményük már a tavalyi év végén kibocsátotta a sürgősségi beavatkozáshoz 

szükséges építkezési engedélyt; ezt lapunknak is továbbította. A dokumentumból kiderül, az 

engedély tizenkét hónapig érvényes, ugyanakkor a megbízott kivitelezőnek fél év áll 

rendelkezésére a szakvéleményezésben leírt munkálat elvégzésére. Természetesen az építkezés 

időtartamába nem tartoznak bele azon időszakok, amikor az időjárási viszonyok miatt nem 

lehet dolgozni.  
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Csomortányi: Az önkormányzati választások bírnak a legnagyobb téttel 

megyénkben 
2024. január 8. – Bihari Napló 

Az önkormányzati választások bírnak a legnagyobb téttel Bihar megyében – nyilatkozta 

Csomortányi István, az Erdélyi Magyar Szövetség ügyvezető elnöke azon a hétfői 

sajtótájékoztatón, amelyen az elmúlt év megvalósításait, illetve a 2024-es terveket ismertették 

a megye vonatkozásában. Az idei négy – európai parlamenti, önkormányzati, parlamenti és 

államelnöki – választások kapcsán az EMSZ ügyvezető elnökének elmondása szerint Bihar 

megye számára a legnagyobb téttel az önkormányzati választások bírnak. „A nagy valószínűség 

szerint szeptember végén megszervezendő önkormányzati választások tétje, hogy lesz-e ismét 

magyar személy a megye, illetve Nagyvárad vezetésében. Mi 2020-ban az akkori 

önkormányzati választások előtt figyelmeztettünk, ha nem vigyázunk, miután nem volt magyar 

alpolgármestere Váradnak 2016 óta, előfordulhat az is, hogy a megye vezetésében sem lesz 

magyar ember. Ez be is következett. Kérdés az, hogy 2024-ben leszünk-e annyira 

elővigyázatosak és bölcsek, hogy még egyszer nem követjük el a múlt hibáit” – jegyezte meg az 

EMSZ ügyvezető elnöke a szervezet és az említett intézmények közötti meglévő 

együttműködésre hivatkozva. 

            
Kisebb-nagyobb választások jönnek 
2024. január 8. – Ma7.sk 

A Progresívne Slovensko tisztújító közgyűlést tart valamikor tavasszal, míg a SaS új elnököt 

választ. Ezeknek tétje a szlovák ellenzék gatyába rázása. Az ország sorsát az előbbieknél jobban 

befolyásolja a köztársaságielnök-választás és az európai parlamenti képviselők megválasztása. 

Előbbin jelezte indulási szándékát a Magyar Szövetség elnöke, Forró Krisztián, aki ehhez a párt 

pati kongresszusán megerősítést kapott. Szereplése továbbra is a magyar kisebbség 

problémáira irányíthatja a legalább négy hónapig járó médiafigyelmet, de a második forduló 

nem valószínű. Utóbbi esetében felvidéki magyar képviselő az elmúlt lassan öt évben nem 

koptatta a brüsszeli és strasbourgi folyosókat. Ami a kétpólusú kisebbségi pártrendszerben 

2019-ben nem jött össze, egységpártban esetlegesen sikerülhet, ha alaposan a parlamenti 

választások számai mögé nézünk. 

 

Grendel Gábor: Felháborító a Speciális Ügyészség felszámolása, a tetteseket 

segíti, nem az áldozatokat 
2024. január 8. – Ma7.sk, Felvidék.ma, Új Szó, Bumm.sk 

Felháborító a Speciális Ügyészség (ÚŠP) megszüntetése, és a Btk. módosítása többet segít a 

tetteseknek, mint az áldozatoknak – jelentette ki Grendel Gábor (Slovensko, KÚ, Za ľudí-

frakció) a tervezet gyorsított eljárásban való megvitatásáról szóló parlamenti vitában. Szerinte 

a kormánykoalíció azért akarja gyorsan „átnyomni” a parlamenten a módosítást, hogy bosszút 
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https://www.erdon.ro/helyi-kozelet/2024/01/csomortanyi-az-onkormanyzati-valasztasok-birnak-a-legnagyobb-tettel-megyenkben
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álljon, illetve segítse a gazdasági bűncselekményekkel és korrupcióval gyanúsított embereit. 

Bírálta a vagyoni bűncselekmények büntetési tételeinek csökkentését is, az egész tervezett 

módosítást erkölcsi és büntetőjogi szempontból hazaárulásnak tartja, mert a kormány ezzel 

tönkreteszi az igazságszolgáltatást, és veszélyezteti a biztonságot az országban. 

 

Harminc éve nyitott kérdések - napjaink politikusai a komáromi nagygyűlés 

tanulságairól 
2024. január 8. – Ma7.sk 

Berényi József véleménye szerint a komáromi naggyűlés komoly erődemonstráció volt, 

azonban az ott elfogadott dokumentumok megvalósítása máig várat magára. Hozzátette, hogy 

a szervezők mintha tartottak volna a hatalom erőszakos beavatkozásától, ezért a közösség 

választott tisztviselőit tömörítő Magyar Nemzeti Tanács létrehozása elmaradt. Őry Péter, a Pro 

Civis Polgári Társulás elnöke is úgy gondolja, hogy 1994. január 8-a a felvidéki politikatörténet 

legnagyobb eseménye és az elmúlt 30 év tükrében egyúttal a legnagyobb kudarca is lett. Forró 

Krisztián szerint a nagygyűlés legfőbb tanulsága, hogy nem hagyhatjuk, hogy megosszák 

sorainkat. “Ha sikereket akarunk elérni, akkor azt csakis egységes fellépéssel érhetjük el” – 

fogalmazott.  

 

Petőfi-szobor Ipolynyéken 
2024. január 8. – Ma7.sk 

Ipolynyéken 2023. szeptember 29-én szobrot állítottak Petőfi Sándornak. Igaz ugyan, hogy a 

Felvidék egyéb tájain – Gömörben, Sárosban, Szepességben – többször is megfordult a költő, 

ezen a tájon azonban nem járt. Ennek ellenére úgy döntöttek az ipolynyékiek és a Nagykürtös 

környékiek, hogy szobrot állítanak neki. Egyrészt példát akartak mutatni, másrészt abból a 

meggondolásból, amit Sütő András mondott a csíkszeredai Petőfi-szobor állításakor, hogy egy 

szobor, mely a költő jelenlétét állandósítja valamely népes tér közepén szüntelen dialógus a 

történelmi múlttal – a jelen érdekében. A szoborállításhoz anyagilag hozzájárult a megye 

kulturális alapja és nem utolsósorban a Bethlen Gábor Alap. 

 

A komáromi nagygyűlés 30. évfordulóján újabb Duray Miklós-emléktáblával 

gazdagodott a Felvidék 
2024. január 8. – Ma7.sk, Felvidék.ma 

A Kárpátia Sport Polgári Társulás a Felvidéki Értékőrzőkkel együtt, a Szövetség a Közös 

Célokért – SZAKC, valamint az Eötvös utcai helyszínt biztosító iNTERCAD Kft. és Komárom 

város támogatásával január 8-án kettős megemlékezést tartott. Duray Miklós komáromi 

emléktáblájának leleplezésével egyszerre emlékeztek a politikusra, közíróra, címzetes egyetemi 

docensre, „a Felvidék élő lelkiismeretére” és az 1994. január 8-i komáromi nagygyűlés 30. 

évfordulójára. Az eseményen beszédet mondott többek között dr. Latorcai Csaba magyar 

miniszterelnökhelyettes és Forró Krisztián a Magyar Szövetség elnöke. 
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A magyar marad, megmarad és teszi a dolgát 
2024. január 8. – Ma7.sk  

Vörös Lászlónak, az izsapi katolikus közösség egyik tagjának az utóbbi időben sok olyan 

kezdeményezése is volt, ami a felvidéki magyarság identitását és összetartozását erősítheti. A 

dunaszerdahelyi YBS DAC fanklubba való bekerülése után szurkolóként kezdődött felvidéki 

öntudatra ébredése. 2020-ban, a trianoni döntés századik évfordulóján állították fel a faluban 

az első emlékművet, melyben kőművesként közreműködött. A meghatározó első élmény után 

sorra avatták fel szobrait. Többek között készített katolikus templom köré stációkat, illetve 

emlékművet a magyar nyelvű oktatás újraindításának 70. évfordulójára. Jelenleg az izsapi 

harangláb rekonstrukcióján dolgozik.  

 

Tíz éve ropja tüzes táncát a párkányi Pásztortűz Néptánccsoport 
2024. január 8. -Ma7.sk 

A néptánccsoport 2013 őszén alakult. A jubileumi gálán eltáncolták azt a Madocsai Imre 

koreográfus által összeállított táncot is, amellyel tavaly november 18-án részt vettek a 

TáncPódium – a Szlovákiai Magyar Néptáncosok Szakmai Minősítő Gálájának szőgyéni 

válogatóján. Kezdetben még saját maguk koreografálták táncaikat, de mivel a felkérések és 

fellépések száma egyre nőtt, így bővíteni és tarkítani kellett a repertoárt. Nyertes pályázatoknak 

köszönhetően a csoportnak sikerült több tájegység népviseletét megvarratnia, melyek nagy 

része Rana Anna varrónő keze munkáját dicsérik. 

 

Nagymegyeren felavatták Petőfi mellszobrát 
2024. január 8. – Ma7.sk, Felvidék.ma, Új Szó 

A Pro Megere Polgári Társulás kezdeményezésére vasárnap a nagymegyeri Hősök terén 

ünnepélyesen felavatták lánglelkű költőnk, Petőfi Sándor mellszobrát, amely a Bethlen Gábor 

Alap által kiírt pályázatra a társulás által benyújtott sikeres pályázatnak köszönhetően 

készülhetett el. A Pro Megere Polgári Társulás elnöke, Mikóczy Dénes kiemelte, hogy a 130 cm 

magas, 40x25 cm-es mészkőoszlopra helyezett mellszobor méreteiben életnagyságú, s 

elkészítésére Cséfalvay Kázmér nagyfödémesi szobrászművész-restaurátort kérték fel. A 

szabadságharcban Petőfi példamutatásának és szabadságszeretetének hatására sok 

nagymegyeri is részt vett Kossuth zászlaja alatt a nemzetünk jövőjéért vívott forradalomban. 

 

1994 januárjában mertünk nagyok lenni, mégsem volt elég 
2024. január 8. – Száraz Dénes – Ma7.sk 

Sokkal elszántabbak voltak az emberek már akkor is lent, a régiókban, mint a felvidéki magyar 

csúcspolitikában (Nem véletlen, hogy az önkormányzati választásokon azóta is sikeresebben 

szerepelünk…). A. Nagy Lászlóék (FMK, később Magyar Polgári Párt) ignorálták a nagygyűlést, 

a Bugár Béla vezette MKDM pedig már akkor igyekezett keresztbe tenni a felvidéki 
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magyarságnak, tompítva a nagygyűlés kimenetelét. Követelte, hogy a nagygyűlésen ne 

hangozzék el az autonómia szó, és csak abban az esetben engedélyezte képviselőinek és 

polgármestereinek a részvételt, ha a Magyar Nemzeti Tanács megválasztása elmarad, ami talán 

a legfontosabb lett volna az önrendelkezési folyamatban. 

 

Komárom 30: a felebarátainkat még mindig jobban szeretjük, mint önmagunkat 
2024. január 8. – Felvidék.ma 

A komáromi nagygyűlés harmincadik évfordulója tiszteletére Magunkért, újra címmel 

emlékkonferenciát és önkormányzati találkozót szervezett a Csallóközi Falvak és Városok 

Társulása, a Szövetség a Közös Célokért és a Pro Civis Polgári Társulás január 8-án a komáromi 

Tiszti pavilonban. Harminc évvel ezelőtt ugyanúgy volt három pártunk, sok elképzelésünk, de 

egy alapelv közös volt bennünk: rólunk nélkülünk ne döntsenek. Az elmúlt években sajnos 

olyan idők jöttek, amikor rólunk döntenek nélkülünk. Feladatunk a visszatekintés, az elmúlt 

harminc év tanulságainak levonása, és az olyan értékek megfogalmazása, amelyekkel 

önkormányzataink, intézményeink a XXI. században azonosulni tudnak közösségi jogaink 

hosszú távú biztosítása érdekében. 

 

A felvidéki magyar közösség választott képviselőinek nyilatkozata 
2024. január 8. – Felvidék.ma 

A komáromi nagygyűlés 30. évfordulója alkalmából rendezett emlékkonferencián ismertették 

a találkozón megfogalmazott nyilatkozatot, majd arra kérték a megjelenteket, aláírásukkal 

erősítsék meg azt. A nyilatkozatban többek között a következő célokat határozták meg és 

javaslatokat tették: 1) A Szlovák Köztársaság Alkotmányában foglalt kötelezettséggel 

összhangban készüljön el a kisebbségek jogállásáról szóló törvény. 2) A nemzeti közösségek 

anyanyelvhasználatában érvényesüljön az egyenjogúság és egyenrangúság, mégpedig az élet és 

a hivatali eljárás minden területén. 3) Az önkormányzatiság elve mentén nyújtsanak 

lehetőséget identitás megőrzéséhez.  

A teljes nyilatkozat a cikkben olvasható. 

 

Őry Péter beszéde a komáromi nagygyűlés 30. évfordulója alkalmából 
2024. január 8. – Felvidék.ma 

10 957 napunk volt arra, hogy közösségi megmaradásunkért tegyünk. A másik szám pedig azt 

jelzi, hogy jó irányba haladunk-e? A válasz 145 234 nem, mert ennyivel lettünk az elmúlt 30 

évben kevesebben, ez pedig 26,5 százalékos fogyás. Naponta 13 magyarral lett kevesebb az 

országban. Kényelmesen belepuhultunk a kialakult társadalmi és politikai helyzetekbe. 

Néhány kérdés fenntartása sokkal inkább egy-egy egyén vagy civil csoport eredménye, mint a 

hiányzó közösségi akaraté. Ilyenkor merül fel az emberben a kérdés, hogy a meghatározott 

közösségi célok betartásának hiányát pótolja-e a parlamenti képviselet görcsös keresése. A mai 

nap az emlékezés napjának indult, de egyben egy új lehetőség is. Talán eljött az ideje annak, 

hogy tegyünk a jövőnk érdekében, szervezzük újjá közösségünk közéletét! 
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Gubík László beszéde a komáromi nagygyűlés 30. évfordulója alkalmából 
2024. január 8. – Felvidék.ma 

Nem utánozni jöttünk az utánozhatatlant. Pontosan tisztában vagyunk vele, hogy közel sem 

gyakorolunk olyan társadalmi nyomást, mint egykor. Január 8. nem lett sem államünnep, sem 

a szlovák–magyar kiegyezés napja. Előtte az állam ijedt meg tőlünk, utána pedig talán mi 

ijedtünk meg saját magunktól. Január 8. szellemisége az én szememben az a vezércsillag a 

közös égboltunkon, amely most csak pislákol ugyan, de ha jobban belegondolunk, az elmúlt 30 

évben mindvégig mutatta az utat. Akkor is, amikor követtük és akkor is, amikor megtagadtuk. 

Minden kiállás ennek a napnak a céljaira vezethető vissza, és minden árulás ennek a napnak a 

semmibevételével fogant. 

 

Gyimesi „oszkártalanítana”, Orosz szerint viszont nincs mit 
2024. január 8. – Új Szó 

A Magyar Szövetség elnöksége továbbra sem mentes a feszültségektől. Ezúttal a párt egyik új 

alelnöke, Gyimesi György jelentette ki, mentesíteni akarja a formációt Világi Oszkár, a Slovnaft 

vezérigazgatójának befolyásától. A párt másik alelnöke, Orosz Örs tagadja, hogy létezne ilyen 

ráhatás, szerinte Gyimesi tevékenysége bomlasztó. Gyimesi szerint Világinak többek között 

Orosz Örsre, a párt másik alelnökére és Mózes Szabolcs elnökségi tagra van közvetlen 

befolyása. Gyimesi a tavaly decemberi pártkongresszuson azt jelentette be, a Magyar 

Szövetséggel együttműködni szándékozó szervezetek hálózatának felépítése a fő feladata. 

„Remélem, kialussza magát, aztán kiderül, mi is számára a legfontosabb” – tette hozzá Orosz. 

 

Borbély József: A komáromi nagygyűlés említése is vörös posztó volt a 

mindenkori MKP vezetés előtt 
2024. január 8. – Borbély József – Körkép.sk 

Vannak olyanok, akik emlékeznek erre a számunkra fontos történelmi eseményre – ami az 

lehetett volna, ha nem történik meg annak gyalázatos elárulása. A világ szeme rajtunk volt. A 

nagygyűlésen 267 újságíró, köztük 118 külföldi – 15 európai ország, valamint az USA tudósítói- 

vett részt. Eközben az ország az EU előszobájában várakozott a bebocsájtásra. A feltételezesére, 

miszerint az autonómia kikiáltásának lépéseit azért nem tették mert, mert nagy volt a veszély 

csak nevetni tudtam, hiszen épp az imént említettem, hogy a világsajtó jelen volt. A későbbiek 

során a komáromi nagygyűlésnek az említése is vörös posztó volt a mindenkori MKP vezetés 

előtt. Török Elemér ismert kultúraszervezőt, Dunaszerdahely város képviselőjét például 

kizáratta a pártból Csáky Pál, mert szóba merte hozni az autonómiát. 
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Csáky Pál: A félig telt pohár – 30 éve volt a komáromi nagygyűlés 
2024. január 8. – Csáky Pál – Körkép.sk 

Minden nemzet vagy nemzettöredék esetében tévút, ha valós történelmének bemutatása 

helyett mítoszokba menekül. Azt is látni kell, hogy ha valaki bizonyos helyzetben, bizonyos 

szinten át is élt valamilyen folyamatot, a lenyomat, amelyet arról őriz, nem mindig a teljes 

igazságot hordozza. Úgy gondolom, hogy az 1994-es komáromi nagygyűlés értékelésénél 

hangsúlyozottan figyelembe kell venni a fenti szempontokat. A teljes igazsághoz hozzátartozik, 

hogy a négy politika párt vezetői nem tudtak közös álláspontokat kialakítani a rendezvény 

tartalmával és dokumentumaival kapcsolatban, ott is elsősorban az MPP és az MKDM egyes 

vezetőinek hozzáállása miatt. Megjegyzem, sok MKDM-es és több MPP-s polgármester is 

odajött hozzám és azt mondták, ha keményebb szöveg kerülne is elfogadásra, ők azt a 

pártjukkal szemben is támogatnák. 

 
A VMSZ-szel biztos tárgyalnak 
2023. január 8. – Magyarszo.rs 

Miloš Vučević, a Szerb Haladó Párt (SZHP) elnöke hétfőn bejelentette, hogy az Aleksandar 

Vučić – Szerbia nem állhat meg lista hamarosan az államfőtől kér megbízást a 

kormányalakításra. Szavai szerint, miután a választásokon a polgárok ennek a listának 

nyújtották a legnagyobb támogatást, így egyértelműen megszerezték a többséget, a 

kormányalakítás kérdése senkiben nem válthat ki kétséget. Mint az SZHP elnöke a Pink 

televízió hétfő reggeli műsorában tett vendégszereplése során kiemelte, a választási 

eredmények szerint listájuk 129, de lehet, hogy 130 mandátumot is szerzett a 250 képviselői 

helyből. Ettől függetlenül felveszik a kapcsolatot a hagyományos koalíciós partnereikkel. Ami 

biztos, tárgyalásokat folytatnak majd a Vajdasági Magyar Szövetséggel és a bosnyák párttal, 

köztársasági és tartományi szinten is. 

 

Ünnepi hangulat a városházán 
2024. január 8. – Magyarszo.rs 

Az idén harmadik alkalommal nyitották meg a nagykikindai városháza dísztermét a kóringyáló, 

kántáló, karácsonyt köszöntő gyermekek előtt január 6-án, az ortodox hívek szentestéjén. 

Nikola Lukač polgármester, Dijana Jakšić Kiurski alpolgármester, Mladen Bogdan, a városi 

képviselő-testület elnöke és Dragan Pecarski, a városi tanács sportért és ifjúságért felelős tagja 

több száz gyermeket, szüleiket és nagyszüleiket látta vendégül. A gyermekek énekkel, versekkel 

és hangszerekkel köszöntötték a karácsonyt, amit vendéglátóik gyümölccsel és édességgel 

köszöntek meg nekik. – A mai napot – a hagyományaink szerint – a karácsonyköszöntőkkel 

együtt ünnepeltünk. Városunk továbbra is ápolja a hagyományokat, így szeretnénk megőrizni 

népünk kultúráját, szokásait, hogy a gyermekeink is megismerhessék és élvezhessék azokat – 

mondta a polgármester. 
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Magyar Szó-élőújság a Petőfiben 
2024. január 9. – Magyarszo.rs 

A telepi Petőfi Sándor Magyar Művelődési Központban ma, január 9-én, 18 órakor a 

Darányitelepi Társalgóban bemutatjuk a Magyar Szó kiadványát, a 2024-es Naptárt. Az 

eseményen Németh Zoltán, a könyvnaptár szerkesztője beszél a könyvről, amely hosszú 

évtizedeken keresztül lapunk egyik, különösen közkedvelt nyomtatványaként került olvasóink 

kezébe, és most is nagy a népszerűsége. Az idén is érdekes, ismeretterjesztő és szórakoztató 

tartalmakat kínál, útleírásokat, időszerű, helyzetelemző cikkeket, és a mai élőújságunknak 

helyet biztosító, az újvidéki magyarság otthonaként, szellemi bástyájaként működő, Petőfi 

Sándor MMK történetéről, a központ múltjáról is megemlékezik egy bővebb cikkben. 

 

Fénylett Topolya 
2024. január 8. – Magyarszo.rs 

Szombaton délelőtt megjutalmazta a második fénylő adventi ablakok akció résztvevőit a 

Családfa civil szervezet a városi jégpálya mellett szervezett ünnepség keretében. A főszervezők 

Topolya község önkormányzatának támogatásával annak a 87 családnak nyújtottak át 

édességcsomagot, amely napról napra szorgalmasan kereste a város utcáin a számokat, 

ezenkívül köszönetet mondtak a 24 ablak díszítését vállaló egyénnek és intézménynek is. 

Fekete Bánov Ágnes, a Családfa elnöke, az akció koordinátora örömét fejezte ki, hogy sokakat 

be tudtak vonni a programba, és várhatóan a 2024-es adventi időszak is varázslatos lesz a 

városban. – Már most, január első napjaiban van 11 jelentkezőnk, akik vállalták az ablakok 

díszítését. Az akció résztvevői szinte kis családdá kovácsolódtak össze, mindenki ismer 

mindenkit, illetve az ablakot díszítők is kitettek magukért. 

             
Számítógépek a magyar kormánytól kárpátaljai iskoláknak 
2024. január 8. – Karpat.in.ua, KISZo.net 

A magyar kormány 40 korszerű számítógéppel támogatja a magyar nyelvű oktatási 

intézményeket Kárpátalján. Az első, 20 darab laptopból álló szállítmányt Bacskai József 

ungvári magyar főkonzul adta át a Felső-Tisza-Vidéken, a Técsői Református Líceumnak azzal 

a céllal, hogy növeljék a szórványban működő intézményben az oktatás színvonalát. A técsői 

líceumban mintegy száz magyar származású diák tanul a környező szórványtelepülésekről. A 

Técsői Református Líceum működtetését 2023. január elsejétől vette át a kistérségtől a 

Kárpátaljai Református Egyház és a Técsői Református Gyülekezet. Az azóta eltelt egy év alatt 

jelentős fejlesztések, külső és belső felújítási munkálatok zajlottak az intézményben nagyrészt 

a magyar állam támogatásával. Ezt segítik elő majd minden bizonnyal ezek a számítógépek is. 

Az adomány másik felét ungvári, munkácsi és nagyszőlősi oktatási intézményekbe juttatja 

majd el az ungvári magyar főkonzulátus. 
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A Rákóczi-főiskola is részt vesz az Educatio Nemzetközi Szakkiállításon 
2024. január 8. – Kárpátalja.ma 

Több mint 150 kiállító részvételével nyílik meg a 24. Educatio Nemzetközi Oktatási 

Szakkiállítás január 11-én. A legnagyobb magyarországi felsőoktatási seregszemlén a II. 

Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola harmadjára képviselteti magát. Az eseményt a 

Kulturális és Innovációs Minisztérium, az Oktatási Hivatal és a Hallgatói Önkormányzatok 

Országos Konferenciája (HÖOK) szervezi. Az impozáns rendezvény minden éven nagy sikernek 

örvend. A szervezők hangsúlyozzák, hogy szinte az összes magyar felsőoktatási intézmény 

kínálatával megismerkedhetnek az érdeklődők, akik a karriertervezésben is számíthatnak 

segítségre. A magyarországi egyetemek mellett Kárpát-medencei és más külföldi egyetemek is 

képviseltetik magukat. 

 

Kárpátaljai nagycsaládosok hétvégéje a Rákóczi táborban 
2024. január 8. – Karpat.in.ua 

200 kárpátaljai szülő és gyermek tölthetett el egy hétvégét a Rákóczi Szövetség meghívására, a 

Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesületének képviseletében a sátoraljaújhelyi Rákóczi 

Táborban. A Szövetség azzal a céllal hívta meg a Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok 

Egyesületéhez tartozó szülőket és gyermekeket, hogy ki tudjanak szakadni a háború 

mindennapjaival terhelt kárpátaljai hétköznapokból. A közösségi hétvége programjában a 

kulturális, a szórakoztató és a sport programok mellett mentálhigiénés és hitéleti programok 

egyaránt szerepeltek. A rendezvény résztvevőit a magyar kormány nevében Panyi Miklós, a 

Miniszterelnökség politikai és stratégiai államtitkára köszöntötte. A politikus kiemelte: nem 

csak a Magyar kormány, de az egész összmagyarság ott áll a Kárpátaljai magyarok mögött. 

 

Sikeres évet zárt a KMNE 
2024. január 8. – Karpat.in.ua 

Mintegy 70 közösségi program csaknem 8000 résztvevővel, röviden így lehetne jellemezni a 

Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesületének tavalyi évét. A több mint 10 éve létrehozott 

egyesülethez az elmúlt évben csatlakozott az 1000-ik tagcsalád is, emellett pedig olyan 

nagyszabású programokat is meg tudtak tartani, mint a Tiszacsomai Honfoglalási 

Emlékparkban megszervezett családi nap, amely egyben a tisztújító közgyűlésnek is helyet 

adott. A nemzeti és keresztény értékekre épülő szervezetnél ezek mellett folyamatosak voltak a 

kisebb hangvételű programok is, amelyekkel egy-egy kisebb közösséget kívántak megszólítani, 

mint a kézműves alkalmak, vagy akár a kisebb kirándulások. A Kárpátaljai Magyar 

Nagycsaládosok Egyesülete azért jött létre, hogy egyesítse és támogassa vidékünk 

sokgyermekes családjait a háború ellenére is, mondta stábunknak Tarpai József, az egyesület 

elnöke. 
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https://karpatalja.ma/karpatalja/oktatas/a-rakoczi-foiskola-is-reszt-vesz-az-educatio-nemzetkozi-szakkiallitason/
https://life.karpat.in.ua/?p=174879&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=174875&lang=hu
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Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. január 8. – Kossuth Rádió 

 

A felvidéki magyarság mintegy 3500 választott képviselője gyűlt össze 1994. január 8-án 

Komáromban, hogy az önkormányzatok jogairól, Szlovákia közigazgatási és területi 

átszervezéséről és a magyarok alkotmányos jogállásáról tárgyaljanak. A 30. évfordulón ismét 

Komáromban gyűltek össze a felvidéki magyar politikai és civil élet képviselői, hogy 

emlékezzenek, hogy megvitassák, miért bukott el a kezdeményezés, amely megteremthette 

volna a magyar közösség önigazgatását. Nem sokkal halála előtt beszélgetett a komáromi 

nagygyűlés fő szervezőjével, Duray Miklóssal Haják Szabó Mária. Most ezt hallhatják, majd 

keddi adásunkban a visszaemlékezéseket, tanulságokat, a 30 évvel ezelőtti nagygyűlés máig 

érvényes üzeneteit foglaljuk össze.  

 

1764. január 7-e nemcsak a madéfalviak, hanem az egész székelység történetében jelentős 

dátum. 260 éve a csíki, a kászoni és a háromszéki székelyek Mária Terézia határvédelmi 

átszervezése és adóztatási rendelete ellen tiltakoztak. A székelyföldi Madéfalván gyülekeztek, 

hetedikén hajnalban a császári haderő megtámadta a falut. A házakat felgyújtották és a 

menekülőket lemészárolták. Akiknek sikerült elmenekülniük, későbbi megtorlásoktól való 

félelmükben elhagyták a települést, és Moldvában kerestek új hazát. A vérengzés évfordulóján 

a felcsíki településen a turulmadaras Siculicidium-emlékoszlopnál tisztelegtek vasárnap a 

helyiek és a madéfalviak leszármazottai.  

 

Marosvásárhelyen a Kultúrpalota nagytermében emlékeztek meg - vasárnap este - a madéfalvi 

veszedelem 260. évfordulójáról.  Minden történelmi évforduló politikai állásfoglalás is egyben, 

hogy ma is szükség van a székelyek ellenállására, arra, hogy szót emeljenek Románia tervezett 

közigazgatási átalakítása ellen - hangsúlyozta a rendezvényen Izsák Balázs, a Székely Nemzeti 

Tanács elnöke.  

 

A prefektusi hivatalban már épp lejárt a munkaideje, de máris sietett át az RMDSZ-székházba, 

hogy a soron következő előadásra minden rendben várja a nőket. Ambrus Izabella végzettségét 

tekintve jogász, de Brassó megyében az alprefektusi feladatokat látja el, és az RMDSZ megyei 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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nőszervezetét is igazgatja. A munkakörök gyakran teljesen egymásba is fonódnak – mondja 

Ambrus Izebella.  

 

A Rákóczi Szövetség meghívására 200 szülő és gyermek utazott hétvégén Kárpátaljáról a 

sátoraljaújhelyi Rákóczi Táborba. A szövetség azzal a céllal hívta meg a Kárpátaljai Magyar 

Nagycsaládosok Egyesületéhez tartozó szülőket és gyermekeket, hogy ki tudjanak szakadni a 

háborús mindennapokból.  

 

Az ingatlan külső és belső felújítását tavaly tavasszal kezdték el, egyes munkálatok jelenleg is 

zajlanak. A külső állványok lebontása után vált mindenki számára láthatóvá a már felújított 

homlokzaton a Központi Szálloda felirat. A kolozsváriak által Melody szállóként ismert 

emblematikus ingatlan, 2020-ban került a Sapientia – Erdélyi Magyar Tudományegyetem 

tulajdonába. A felújítási munkálatokról, az épület új funkciójáról az egyetem rektora, Tonk 

Márton beszélt. 


